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من هنرمند انقلاب نيستم!
توگوباعبدالحمیدقدیریانآيـا هنرمنـدان انقـلاب هنرمنـد انقلابنـد؟!

گف

آيا کساني که در اوايل انقلاب آثاري با موضوع انقلاب اسلامي خلق کردند هنرمند انقلابند؟ آيا آثار آنان همان هنر انقلاب است که 
امام آن را صيقل دهنده ي اسلام ناب محمدي )صل الله عليه و آله وسلم(  و کوبنده ي سرمايه داري و کمونيسم و اسلام آمريکايي معرفي 
کرد؟ آيا هنر انقلاب تحت تأثير شرايط اجتماعي و سياسي دگرگون مي شود؟ آيا هنر انقلاب با تغير دولت ها در جمهوري اسلامي تغيير 
مي کند؟ آيا هنر انقلاب مي تواند از تجربيات غربي و شرقي بهره گيرد؟ آيا هنر انقلاب مي تواند مانند هنر در انقلاب هاي ديگر باشد؟ 
ب��راي آنک��ه با مش��خصات هنر انقلاب آش��نا ش��ويم، به س��راغ کس��اني رفتيم که ب��ه اين جري��ان تعلق دارن��د. اما وقتي 
عبدالحمي��د قديري��ان ک��ه از انق��لاب تا کن��ون آثار متع��ددي در حوزه ه��اي گوناگون هنر تجس��مي خلق کرده اس��ت 
ن��ام »هنرمند انقلاب« داديم، برآش��فت! ظاهرا دل پري داش��ت از کس��اني که زماني ظاهرا هنرمند انق��لاب بودند و اکنون ...

اشــاره
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اکنون که در امنيت 
نشسته ايم و به آثار اوايل 
انقلاب نگاه مي کنيم 
مي گوييم آن آثار 
شعاري است، ولي در 
آن شرايط اين ها شعاري 
نبود، بلکه عين کلام 
مردمي بود که هم راه 
شعار خون هم مي دادند

يک��ي از بحث هايي ک��ه در مورد هن��ر انقلاب مطرح 
مي شود اين اس��ت که هنر انقلاب سبک است يا دوره. از 
نطر شما هنر انقلاب چيست و اساسا رابطه ي هنر و تاريخ 

از ديدگاه شما چگونه است؟
ماک هاي بررس��ي و تحلیل ما نس��بت به هنر، متعلق به 
تفکر و فرهنگ ما نیس��ت. نگاه تاریخي و اجتماعي به هنر به 
چه معناس��ت و ما چرا چنین نگاهي به هنر داریم؟ این مباني 
تحلیلی و ماک هاي تش��خیص خوب و ب��د در هنر، غالبا از 
تفکر و اندیش��ه ي یهود به فرهنگ ما منتقل ش��ده است. چرا 
براي بررس��ي هنر انقاب اسامی به س��راغ نگاه تاریخي و 
اجتماع��ي و رابطه ي هنر با تاری��خ و اجتماع مي رویم؟ چون 
این گونه یاد گرفته ایم که هنر تحت تأثیر تاریخ و اجتماع است. 
این تحلیل غلط هم نیست، اما در تحلیل هنر انقاب اسامی 
جایگاه والیي ندارد و ش��ما نمي توانید به وس��یله آن حق و 
ناحق بودن دوره، یا سبکي را بشناسید. در این ارتباط، ما چرا 
از معیارهاي قرآني اس��تفاده نمي کنی��م؟ البته علماي ما هم به 

بحث هنر توجه شایسته اي نکرده اند. 
نباید هنر انقاب اس��امی را در ذیل تاریخ بررسي کرد، 
چون این جریان پایان نیافته است و این انقاب تا ظهور ادامه 
خواهد داشت. انقاب اسامی ما یک مقطع تاریخي نیست و 

اگر هم باشد یک مقطع تاریخي بسیار طولني است. 

بح��ث رابطه ي هنر و تاريخ براي م��ا اصالت ندارد. ما 
مي خواهي��م بدانيم هنر انقلاب را بشناس��يم، لذا از چرايي 
پديد آمدن آثار گوناگون در جريان انقلاب سئوال مي کنيم.
در انقاب اسامی ما هنر، دنباله روي انقاب و در مواردي 
بسیار عقب تر از آن است. لذا، نمي توان بدون شناخت انقاب 
اسامی، هنر آن را شناخت. ممکن است در انقاب هاي دیگر 
دنیا، هنر جلودار انقاب و یا حداقل یکي از عناصر رهبریت 
آن باش��د. اما، در انقاب ما چنین نبود. این امر به این س��بب 
نب��ود، که هنرمند ما به کارش دل نمي داد، یا کم کاري مي کرد، 
بلکه به خاطر عمق مباني فکري و اندیشه اي انقاب بود. درک 
این مباني زمان  بر است. و تا هنرمند این مباني را درک نکند، 
نمي توان��د اثري خلق کند. به قول امام )رحمت الل علیه( »این 
انقاب انفجار نور ب��ود« و تا هنرمند این نور را نبیند، خلقي 

متناسب با آن صورت نمي دهد. 
در اوایل انقاب آثار، حسّه ش��عاري دارد، چون جامعه، 
جامعه ي ش��عار اس��ت. ش��عار، یعني هدفمندبودن و داشتن 
ادعایي که پاي آن نیز ایس��تاده بودی��م. چون هنرمند فرصت 
درک مفاهیم این انقاب را پیدا نکرده بود، به تصاویر ظاهري 
آن بسنده می کرد. اکنون که در امنیت نشسته ایم و به آثار اوایل 
انقاب نگاه مي کنیم، مي گوییم آن آثار شعاري است، ولي در 
آن ش��رایط این ها شعاري نبود، بلکه عین کام مردمي بود که 

همراه شعار، خون هم مي دادند.  
هنرمن��دي که خود را با ش��رایط روز هماهنگ مي کند و 

هرآنچه مي بیند را تصوی��ر مي کند، نمي تواند هنرمند انقاب 
نامیده ش��ود. مگر نبودند برخي هنرمندان ک��ه اوایل انقاب 
مضامین انقابي را مي کشیدند، که بعدا به نقاشي آبستره روي 
آوردن��د؟ یا مگ��ر در آثار آنان از هنر مکزیک و روس��یه و... 
اس��تفاده نش��ده بود؟ هنرِ انقاب باید به انقاب وابسته و از 
مباني آن زاده ش��ده باشد، نه اینکه وابسته به شرایط اجتماعي 
و تاریخي باش��د. هنرمندي که یک روز شهید مي بیند، شهید 
مي کشد و روزي که گفت وگوي تمدن ها مي بیند، گفت وگوي 
تمدن ها مي کش��د، هنرمند انقاب نیست. که اگر بود، نباید با 
تغییر شرایط دگرگون مي شد. ما هنرمنداني بودیم که در دوران 
انقاب کار کردیم، دقیقا مانند هنرمنداني که هم اکنون در شرایط 
اجتماعي موجود مشغول فعالیت هستند. تنها تفاوت هنرمندان 
موسوم به هنرمندان انقاب و هنرمندان فعلي، در فضائی است 
که کار مي کنند. اگر قرار اس��ت آث��ار ما به عنوان هنر انقاب 
اسامی شناخته شود، من مي گویم که ما هنرمند انقاب نیستیم. 
ما باید به س��مت هنر انقاب برویم و با انقاب زندگي 
کنیم و تفکر آن را بشناس��یم، سپس از آن، نقاشي کنیم تا هنر 
انقاب پدید بیاید. انقاب یک شخص و یک موجود زنده و 
متفکر است، که ما باید آن را بشناسیم. اگر کساني که با مضامین 
حوادث انقاب نقاشي کردند هنرمند انقاب بودند، باید اکنون 
نی��ز مانند آن دوران دور هم بنش��ینند و با هم باصمیمت کار 
کنند. این اتفاق طبیعي است و اگر از نظر عده اي عجیب است 

به خاطر این است که تحلیلشان اشتباه است.
 

چرا شما هنر را از تفکر جدا مي کنيد؟ به نظر شما اگر 
معرفت شکل مفهومي و فلسفي، و حتي ايدئولوژيک، داشته 

باشد تفکر است، در غير اين صورت تفکر نيست؟ 
فکر، مانند یک فضاي بس��یار بزرگ و نوراني اس��ت، که 
انقاب براي ما پدید آورد. و در آن انس��ان هاي مختلفي مانند 
ش��هدا رشد کردند. در این فضاي نوراني است که »هنر« خلق 
مي شود. یا به عبارت دیگر، وقتي تفکر شکل مي گیرد، هنر پدید 
مي آید. هنرمند باید درون این محوطه ي نوراني زندگي کند تا 
هنري برمبناي آن تفکر پدید بیاید. هرچقدر این تفکر عمیق تر 
باشد، خلق اثر متناس��ب با آن تفکر سخت تر است و احتیاج 
به زمان بیشتري دارد. مثا چون عمق تفکر مارکسیسم بسیار 
کم بود، »هنر مارکسیس��تي« پس از انقاب روسیه به سرعت 
پدید آمد. وقتي به »هنر مارکسیس��تي« نگاه مي کنیم، از سر تا 
پاي تفکر مارکسیس��تي، در آثار آنان وجود دارد و مش��خص 
اس��ت که دقیقا بر مبناي تفکرش��ان اثري را خل��ق کرده اند.  

اين معرفت در حين کار هنري پديد مي آيد يا خارج از آن؟
خارج از آن. هنرمند ما باید محقق باش��د و بفهمد که از 
چه چیزي سخن مي گوید. هنرمند باید به دنبال کسب معرفت 
باشد و دین و قرآن را بشناسد. ما باید به قرآن مراجعه کنیم و 
سخنان شفاف قرآن را بشنویم؛ سخناني که از شدت روشني به 
چشم ما نمي آید. همه ي ما در قرآنیم و باید به آن رجوع کنیم. 
خداوند در قرآن فرموده است که قرآن متقین را هدایت مي کند 
و مشکل ما هم این است که متقین کم داریم. ما باید اهل تقوي 
باش��یم و به واسطه ي این تقوي با قرآن دوست شویم؛ قرآني 

که به گفته ي اهل بیت )علیهم السام( دوست انسان است.




